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شه
گو شهروند|  معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش وپرورش استثنایی کشور می گوید که به ساخت ۲۰۰ مدرسه جهت دانش آموزان استثنایی 

سراسر کشور نیازمندیم تا مشکل فضای آموزشی مورد نیاز آنان رفع شود. به گزارش »ایسنا«، جواد حسینی درباره کمک های سازمان یونیسف 
گفت که تلاش می کنیم تا تعدادی از مدارس عادی در کشور مناسب سازی شود: »همچنین در جهت رفع چالش های نظام اداری از پیش روی 
خیّرین مدرسه ساز، کارگروه تسهیل خدمات دولتی جهت ارایه به خیّرین در کشور ایجاد خواهد شد. با تشکیل چنین مجامعی اعتقاد به ساخت 
مدرسه را در دانش آموزان تقویت خواهیم کرد و از طریق فرهنگسازی می توانیم کمک ارزنده ای به دستگاه تعلیم و تربیت کشور داشته باشیم.« 
حسینی با بیان اینکه به حدود ۲۰۰ مدرسه برای دانش آموزان استثنایی سراسر کشور نیازمندیم تا مشکل فضای آموزشی مورد نیاز آنان رفع شود، 
ادامه داد: »با کمک مردم، خیّرین و همچنین سازمان تجهیز و توسعه نوسازی مدارس کشور می توانیم این فضاهای آموزشی لازم را تأمین کنیم.«

رئیس سازمان آموزش وپرورش 
استثنایی کشور خبر داد:  

مناسب سازی مدارس 
با کمک یونیسف

شروعصفحهآرایی
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بستن کمربند می تواند خطر 
مرگ و میر را در سرنشینان 

صندلی عقب، ۲۵ تا ۷۵ درصد 
کاهش دهد.

درخواست جامعه معلولان از سازمان برنامه و بودجه 
درباره لایحه بودجه ۹۹:  

بودجه قانون حمایت از معلولان را 
کامل اختصاص دهید

شهروند|  اعضای کمپین حمایت از حقوق معلولان 
در نامه ای خطاب به سازمان برنامه و بودجه خواستار 
اختصاص کامل بودجه اجرای قانون حمایت از معلولان 

در لایحه بودجه  سال آینده شدند.
در ایــن نامه که بــه مطالبات معلــولان در قانون 
حمایت از حقوق معلولان پرداخته شده، آمده است: 
»سال  ها طول کشــید تا در اواخر  سال ۹۶ مطالبات 
معلولان با تلاش ها و پیگیری هــای فراوان معلولان 
سراسر کشور منجر به تصویب لایحه معلولان شد و 
زمزمه اجرای قانون معلولان نور امیدی بر زندگی آنها 
تاباند. در همان بحبوحه قبل از تصویب، نمایندگان 
مجلس ۲۰۰ میلیارد تومان بودجه برای آماده سازی 
زمینه اجرای این قانون در  سال ۹۷ اختصاص دادند.« 
در ادامه نامه خطاب به نوبخت رئیس سازمان برنامه 
و بودجه آمده است: »در  سال گذشته سازمان برنامه 
و بودجه آن قدر وقت کُشی کرد تا  سال به آخر رسید 
و ریالی از اعتبار ۲۰۰ میلیــارد تومانی اجرای قانون 
معلولان پرداخت نشــد. در همان  سال ۹۷ با مطالبه 
و پیگیری کمپین معلولان و اعتراضات آنان، سرانجام 
مبلغ ۱۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای اجرای قانون 
معلولان در  سال ۹۸ اختصاص یافت اما تا امروز هنوز 
ریالی از این اعتبار به ســازمان بهزیســتی پرداخت 
نشده و نامه های ارسالی به حضرت عالی برای تسریع 
در این امر حیاتی بی پاســخ مانده است.« در این نامه 
نوشته شده است: »مرداد  سال جاری نیز با تلاش های 
کمپین معلولان، وزارت بهداشــت بســته تعرفه و 
خدمات توانبخشــی را با هدف اجرای ماده ۶ قانون 
معلولان جهت تخصیص اعتبار به ســازمان متبوع 
حضرت عالی ارایه داد ولی تاکنون پاســخی دریافت 

نکرده است.« 
اعضای این کمپیــن درباره افزایش مســتمری ها 
نوشته اند: »افزایش مستمری ناچیز معلولان نیز بعد 
از ۶ ماه در حالی محقق شــد که فقط مبلغ پرداختی 
از محل بودجه ســازمان بهزیستی شامل این افزایش 
شــد و مبلغ دریافتــی از محل هدفمنــدی یارانه ها 
اعمال نشده است؛ در صورتی که تمام اقشار جامعه از 
کارمندان تا بازنشستگان افزایش حقوق و مستمری ها 
را دریافت کرده اند.« در ادامه این نامه آمده است: »این 
بی توجهی ها در حالی توسط سازمان برنامه و بودجه 
صورت می گیرد که افراد دارای معلولیت با مشکلات 
عدیده ای روبه رو بوده و در اسفبارترین شرایط معیشتی، 
درمانی، توانبخشی، اشــتغال، مسکن و غیره ناشی از 
تورم و بیکاری به سر می برند لذا خواسته های معلولان 
سراسر کشور از سازمان برنامه  و بودجه اختصاص کامل 
بودجه اجرای قانون معلولان در لایحه بودجه  سال ۹۹ 
و پرداخت کامل بودجه تخصیص یافته )۱۱۰۰ میلیارد 
تومان( اجرای قانون معلولان تا قبل از پایان  ســال ۹۸ 

است.« 

مشاور معاون درمان وزارت بهداشت خبر داد:  

 کاهش ملموس سن سکته مغزی
 در ایران

شهروند|  مشــاور معاون درمان وزارت بهداشت 
می گوید که ســن ســکته مغزی در ایــران به  طور 
محسوسی کاهش یافته است. جمشید کرمانچی در 
این باره گفت: »البته این روندی است که در دنیا اتفاق 
افتاده و سن ســکته مغزی کاهش یافته است؛ اما در 
ایران به شکل ملموســی پایین آمده که دلیل آن هم 
سبک زندگی اعم از تغذیه ناســالم، مصرف چربی و 
نمک، فست فود و تحرک بدنی ناکافی است که منجر 
به افزایش ریسک ســکته های مغزی شده است. در 
عین حال مردم زمانی که علایم سکته مغزی را دیدند، 
فکر نکنند  که عارضه محدود و زودگذری اســت و با 
خود بگویند یک ساعت یا یک روز صبر کنیم تا بهتر 
شویم، بلکه باید ســریعا به اورژانس مراجعه کنند تا 
در آنجا مطمئن شوند.« به گزارش »ایسنا«، او درباره 
ســه اقدام جدید وزارت بهداشــت در حوزه درمان 
ســکته های حاد مغزی هم گفت: »مهم ترین چالش 
ما در این زمینه آگاهی مردم از علایم ســکته مغزی 
و مراجعه سریع آنها به مراکز درمانی به ویژه از طریق 
اورژانس است.« به گفته او:   »ســکته مغزی یکی از 
شــایع ترین بیماری های کشور اســت؛ به  طوری که 
ســالانه  ۱۰۰ هزار مورد سکته مغزی در کشور داریم. 
نکته مهم دیگر این اســت که سکته مغزی همچنان 
به عنوان علت مهم و اصلی معلولیت ها و ناتوانی ها در 

کشور شناخته می شود.« 

خبر

شهروند|  صبح دیروز کیفیت هوای پایتخت با شاخص ۱۱۰ 
ناسالم برای گروه های حساس بود و عصر روی شاخص ۹5 قرار 
گرفت و سالم شد. پیش بینی شرکت کنترل کیفیت هوای تهران 

برای ۲4 ساعت آینده این است: ناسالم برای گروه های حساس. 
تداوم آلودگی هوا مسئولان شهری را چنان به تکاپو انداخته 
که دیروز معاون اســتانداری تهران از افزایش عوارض محدوده 
طرح ترافیک و نیم بهاشــدن بلیت حمل ونقل عمومی خبر داد 
و رئیس کمیته محیط زیســت شورای شــهر تهران خواستار 
بازنگری در طرح کاهش آلودگی هوا شــد. علاوه بر این با توجه 
به افزایش آلاینده های هوا تا پایــان هفته، زنگ ورزش مدارس 
اجرایی نخواهد شــد و احتمال می رود با ادامه این روند مدارس 
هم تعطیل شود. دیروز در جلسه کارگروه کاهش آلودگی هوای 
شهر تهران مصوباتی دراین باره به تصویب رسید. محمد تقی زاده، 
معاون عمرانی استانداری در این جلسه گفت: »بلیت اتوبوس و 
مترو از روز دوشنبه تا زمان تصمیم جدید از سوی این کارگروه، 
نیم بها خواهد شد و در مقابل هزینه عوارض ورود به طرح ترافیک 
5۰ درصد افزایش خواهــد یافت.« این راهکارها البته تا امروز به 
تنهایی نتوانسته اند گرهی از مشــکلات کیفیت هوای تهران 

بگشایند.
ارزان کردن قیمت حمل ونقل عمومی، راهی موقت

حال و هوای بحرانی این روزها، علی پیرحســینلو، مشــاور 
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران را به یاد روزهای 
بحرانی سال ۹۱ و ۹۲ می اندازد. روزهایی که در آن سوخت های 
ناسالم عاملی شد تا روزهای ناسالم زیاد شوند: »شرایط بحرانی 
درحال حاضر محدود به تهران نیســت. شهرهای بزرگ کشور 
و منطقه به علت ایستایی هوا با این وضع مواجهند، اما آنچه در 
اختیار ماست این است که تا حد امکان تولید آلودگی در هوا را 
کاهش دهیم.« او در گفت وگو با »شــهروند« می گوید براساس 
مطالعات بیش از ۷۰ درصد تولید آلودگی هوا به ذرات آلاینده از 
خودروها برمی گردد و برای این مورد هم می توان راه حل موقت 
داشت و هم راه حل طولانی مدت: »راه حل های موقت مثل ارزان 
کردن قیمت حمل ونقل عمومی، مقابله با ورود خودروها به طرح، 
جلوگیری از ورود کامیون و ... مهم اند، اما کافی نیستند و حتی 
در بعضی موارد عاملی شده که از اصل موضوع غافل شویم. اصل 
موضوع درباره شهر تهران این است که کیفیت خودروها، سوخت 
و رفتار مصرفی خودروسواران مثلث معیوبی را شکل داد ه اند که 

نمی توانیم از آن خارج شویم.«
به گفته پیرحسینلو هم میل به اســتفاده از خودرو شخصی 
بالاست و هم حمل ونقل عمومی آسان در دسترس نیست: »باید 
در سطح حاکمیتی حرکتی رخ دهد. راه اول که از همه فوری تر 
است این است که منابعی در حد بضاعت برای تجهیز حمل ونقل 
عمومی تجهیز شود. این تصور که پایتخت بهره مندترین شهر 
است خیلی اشتباه است، چرا که بیش از ۱۰ سال است نوسازی 
شکل نگرفته و سال های متمادی دولت تعهدات مکرر داشته، 
اما عملی نشده است.« او می گوید به متروی تهران هیچ ناوگان 
مهمی اضافه نشــده و مردم انتظار دارند متــرو از وضع ازدحام 
فعلی خارج شود. »متروی فعلی تمیز و منظم است، اما همچنان 
شایسته مردم تهران نیســت. باید واگن های جدید اضافه شود. 
دولت هزینه کند و مردم هم عوارضــی برای این مهم پرداخت 
کنند.« صحبت های پیرحسینلو درباره مترو درحالی است که 
محسن هاشمی، رئیس شورای شــهر تهران هم وضع متروی 
تهران را حاد دانسته و در جلســه روز گذشته شورا گفته است: 
»مشکل مترو تهران حاد اســت. بارها تذکر داده ام که باید فکر 

اساســی به حال آن کرد؛ چرا که درحال حاضــر ۱3۰۰ واگن 
در مترو فعال ا ند که برخــی از آنها بیش از یک میلیون کیلومتر 
کارکرد داشته و حدود 3۰ درصدشان نیز باید اورهال شوند؛ اما 
اجبارا باید از این قطارها استفاده کنیم که ممکن است در حین 

سرویس دهی دچار حادثه یا خرابی شوند.«
برای طرح کاهش آلودگی هوا از ما نظر نخواستند

محمــد رســتگاری، معــاون پایــش و نظــارت اداره کل 
محیط زیســت اســتان تهران که خودش هم عضــو کارگروه 
کاهش آلودگی هوای شهر تهران است و در جلسه روز گذشته 
این کارگروه حضور داشته، به »شهروند« می گوید اسم کمیته 
اضطرار مشخص است و حالا شرایط آن قدر اضطراری است که 
امیدواریم تشکیل این جلســه بتواند کمک کند: »آلودگی هوا 
تابع دو پارامتر است؛ شرایط اقلیمی و میزان انتشار آلاینده ها و 
باید بدانیم این وضع فقط مختص شــهری چون تهران نیست. 
شهرهای بزرگ دیگر در دنیا هم چنین شرایطی دارند، برای مثال 
پاریس هم شــرایط وارونگی هوا را تجربه می کند.« او می گوید 
نقدها به برگزاری جلسات اضطراری، نقد درستی نیست، چراکه 
در همین کارهای اندک هم می تواند به بهبود شرایط کمک کند: 
»میزان انتشار آلاینده ها نیازمند اقدامات بلندمدت و میان مدت 
است. بهبود کیفیت سوخت و ارتقای کیفیت خودرو در بلندمدت 
جا می گیرد و این نکاتی است که در این سال ها مغفول مانده و 
در نتیجه مجبوریم در شرایط فعلی به همین اقدامات اضطراری 
رضایت دهیم.« او درباره طرح کاهش آلودگی هوای پایتخت هم 
حرف هایی دارد، طرحی که از ابتدای تیرماه عملیاتی و براساس 
آن قرار شد همه خودروهای پلاک تهران ۲۰ روز و خودروهای 
پلاک غیرتهران ۱5روز در هر فصل اجازه تردد رایگان در محدوده 
طرح ترفیک داشته باشند و برای تردد بیش از سهمیه خود در 
محدوده کنترل آلودگی هوا باید نصف عوارض طرح ترافیک را 
پرداخت کنند. این طرح همان زمان هم منتقدان زیادی داشت 
و ابتدای مهرماه امسال محمدرضا مهماندار، رئیس پلیس راهور 
تهران بزرگ گفت این طرح به بازنگری هایــی برای تردد افراد 
ســاکن در این محدوده نیاز دارد و روز گذشــته هم سید آرش 
حســینی میلانی، عضو کمیسیون ســلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اســلامی شهر تهران   کسی بود که این 

طرح را نیازمند بازنگری دانست و گفت: »با توجه به محدودیت 
شدید شرایط مالی و فرسودگی هشداردهنده ناوگان اتوبوس، 
ون و تاکسی لازم است طرح کاهش آلودگی هوا بازنگری فوری 
شود.« حالا رســتگاری می گوید برای شکل گیری این طرح از 
اداره کل محیط زیســت نظری خواسته نشد، شهرداری تهران 
برابر قانون  از اختیاراتش استفاده و در شورای ترافیک این طرح 
را تصویب کرد: »نه می توانم این طرح را رد کنم و نه می شــود 
تاییدش کرد. این طرح نیازمند زمان بیشــتری اســت و بعد از 

گذشت چند ماه نمی توان درباره اش نظر داد.« 
او می گوید برای مطالعه اثربخشی  این طرح باید تحقیق کرد و 
نمی توان به اخباری که ارایه می شود و می گویند مونوکسیدهوا 
بعد از اجرایی شدن این طرح کم شده است، اکتفا کرد: »رسیدن 
به این اعداد و ارقام در مناطق مرکزی شهر نیازمند بررسی دقیق 
است، اما شهرداری براساس قانون هوای پاک موظف است فکری 
به حال حمل ونقل درست مردم بکند تا آسیب های زندگی شان 
کم شود و اگر این اتفاق نیفتد با قانون مغایرت خواهد داشت. این 
درحالی است که همچنان تأکید می کنم راه اندازی طرح هایی از 

این دست بدون مشورت با ما بوده است.«
هوای خرم آباد در شرایط اضطرار نیست

هم زمان با صحبت درباره آلودگی هوای تهران، دیروز خبر آمد 
که هوای خرم آباد با شاخص بالاتر از 3۰۰ در شرایط خطرناک 
قرار دارد. با این حال با پیگیری های »شــهروند« مشخص شد 
که این خبر صحت ندارد. با اینکه شهرام سپهرنیا، رئیس گروه 
پایش آلودگی هوا و صدا محیط سازمان حفاظت محیط زیست 

در گفت وگو با ایرنا از این موضوع خبر داده بود، اما الهام برنا، معاون 
نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط زیست استان لرستان با 
تکذیب این خبر به »شهروند« گفت: »هوای لرستان در شرایط 
ســالم قرار دارد و آنچه از سوی سازمان حفاظت محیط زیست 
اعلام شده به دلیل به روز نشدن سامانه تجمعی اطلاعات است.« 
به گفته رئیس گروه پایش آلودگی هوا و صدا محیط سازمان 
حفاظت محیط زیست دیروز درحالی هوای اهواز با شاخص ۱5۸ 
ناسالم برای تمام گروه ها تشخیص داده شد که شهرهای زابل با 
شاخص ۱۶، قم ۱۶، بجنورد ۱۸، بیرجند ۲4، شیراز ۲۹، ساری 
3۲، سنندج 3۷، گرگان 3۸، اردبیل 4۰، شهرکرد 45، یزد 4۷، 
ایلام 4۹ و یاسوج 4۹ در شــرایط پاک قرار داشتند. همچنین 
هوای کرمانشــاه با شــاخص 5۰، تبریز ۶۰، بنــدر عباس ۶3، 
زنجان ۶5، کرمان ۶5، اراک ۶۸، گنــاوه ۷۲، کرج ۸۶، اصفهان 
۸۷، ارومیه ۸۸، قزوین ۸۸، مشــهد ۹۱ و همدان ۹۶ قابل قبول 

عنوان شدند.  
توصیه های وزارت بهداشت

 این حکایت تا سرما و ناپایداری هوا پابرجاست و اگر طرح های 
کنترلی به درستی اجرا نشود، در کلانشهرهای دیگر هم تکرار 
خواهد شد، مثل اهواز که دیروز هوایش برای تمام گروه ها ناسالم 
بود.  پیش بینی ها هم از تداوم آلودگی هوا خبر می دهد. براساس 
نتایج حاصل از پیش بینی های انجام شــده در شرکت کنترل 
کیفیت هوا، با کاهش ســرعت باد و برقراری جو آرام و پایدار تا 
صبحگاه روز دوشنبه )۲۰ آبان ۹۸( همزمان با آغاز تردد خودروها 
غلظت ذرات معلق افزایش یافته و پیش بینی می شود در بیشتر 
مناطق کیفیت هوا در وضع ناسالم برای گروه های حساس قرار 
بگیرد. در طول روز با برقراری وارونگی دمایی هوا، شرایط برای 
پراکندگی آلاینده ها محدود شده و احتمال می رود مشابه روز 
یکشنبه، در مناطق پرتردد کیفیت هوا در شرایط نامطلوب باقی 
بماند و اواخر وقت با ازدیاد تردد خودروها و انباشــت آلاینده ها، 
احتمالا در بیشــتر مناطق پایتخت کیفیت هــوا در محدوده 
ناسالم )به ویژه برای گروه های حساس( خواهد بود؛ هرچند این 
پیش بینی است که با وزش نسبی باد در ساعات پایانی دوشنبه تا 

حدودی از غلظت آلاینده ها کاسته خواهد شد. 
همه اینها باعث شــده رئیس گروه ســلامت هــوای مرکز 
سلامت محیط و کار وزارت بهداشت به شهروندان توصیه کرده 
از ماســک هایp2  و n95 مورد تایید وزارت بهداشت استفاده 
کنند:   »اگر ماسک استانداردی که مورد تایید وزارت بهداشت 
اســت، در این شرایط آلودگی استفاده شــود،  موثر خواهد بود. 
ماسک های N۹5 و P۲ که مورد تایید وزارت بوده، دارای فیلتر 
قابل شست وشو بوده و از مراکز مجاز خریداری می شوند و در وهله 
دوم اگر درست استفاده شوند، موثر هستند. باید توجه کرد که 
صرف وجود ماسک ورود آلاینده ها را کاهش نمی دهد، بلکه باید 
درست از ماسک استفاده کنیم، ماسک به خوبی بر روی صورت 
کیپ شــود و از کناره های آن هوا وارد نشــود. در صورتی که به 
درستی از این ماسک ها استفاده شود، موثرند.« ماسک هایی که 
البته قیمت شان در بازار چندان هم ارزان نیست. شاهسونی این را 
هم گفت که »در شرایطی که هوا برای گروه های حساس ناسالم 
است، توصیه می شود بیماران تنفسی، افرادی که مشکل ریوی، 
قلبی و عروقی دارند و زنان باردار، کودکان، به ویژه کودکانی که 
مبتلا به بیماری های تنفســی و . .. هستند و کسانی که مشکل 
نقص ایمنی دارند، سالمندان و ...  که جزو گروه های حساسند، 
در این شرایط، در هوای آزاد حضور پیدا نکنند. سایر افراد هم باید 

حضور در فضای آزاد را به حداقل ممکن برسانند.« 

مسئولان شهرداری تهران می گویند کیفیت خودروها، سوخت و رفتار مصرفی خودروسواران عامل آلودگی هوای تهران است
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شهروند|  اعضای شــورای شهر تهران صبح دیروز 
درجلسه  هفتگی شــان دور هم جمع شدند و بار دیگر 
تغییر نام برخی از معابر و خیابان های تهران را به رأی 
گذاشــتند. این بار قرعه به نام سرخ ها و سرمربی فقید 
آبی ها افتاد. در آخریــن تصمیم گیری ها، نمایندگان 
شهری اهالی پایتخت، میدان و خیابان پیروزان تهران 
را به نام پرسپولیس و بلوار فردوس غرب را به نام مرحوم 
ناصر حجازی، سرمربی استقلال تغییر دادند؛ قرارگیری 
کمپ باشگاه استقلال در بلوار فردوس غرب، دلیل این 
نام گذاری اعلام شده است. حجت نظری، یکی از اعضای 
شورای شــهر تهران، این خبر را اعلام کرد و گفت که 
بیشتر اعضای شورای شهر به این تغییرنام رأی مثبت 
دادند. شورای شهر تهران به ریاست محسن  هاشمی که 
از شهریور  سال۹۶ فعالیت خود را آغاز کرده، بیشترین 
میزان تغییرنام معابر پایتخت را در کارنامه دو ســال و 
دوماهه اش ثبت کرده و پربحث ترین این نام گذاری ها، 
مربوط می شود به اواخر فروردین امسال که به یک باره، 
۱۲ خیابان و میدان به نام شعرا و هنرمندان تغییر کرد. 
محمدرضا شجریان، عزت الله انتظامی، فروغ فرخزاد، 

ســیمین بهبهانی، حســین منزوی، داوود رشیدی و 
علی نصیریان تعدادی ازجملــه نام گذاری های مورد 
تأیید شورای شهر تهران بود.  در همان جلسه مصوب 
شد تا خیابان »سپند« در منطقه یک به نام »عزت الله 
انتظامی«، بلوار فلامک جنوبی و شمالی در منطقه ۲ به 
نام »محمدرضا شجریان«، خیابان کوکب در منطقه ۲ 
به نام »غلامحسین امیرخانی« )خوشنویس(، خیابان 
نیلوفر در منطقه ۲ به نام »علــی نصیریان«، خیابان 
معارف به نام »داوود رشیدی« و ۲4متری سعادت آباد 
به نام »محمدعلی کشاورز« نام گذاری شود، همچنین 
تصمیم گرفته شــد نام ۱۲ کوچه به نام ۱۲ شــاعر و 
اصحاب هنر در اطراف خانه شاعران به نام شعرای بنام 
ایران زمین نام گذاری شــود. برهمین اساس پیشنهاد 
داده شد تا خیابان بیستون به نام »محمود شاهرخی«، 
خیابان کاوه شــرقی به نام »حسین منزوی«، خیابان 

ارغوان به نام »امیر هوشنگ ابتهاج«، کوچه ۱۸۶ غربی 
به نام »شــهیدمجید احدی«، یک میدان بی نام به نام 
»افق«، یک میدان بی نام دیگر در منطقه ۶ در شهرک 
والفجر به نــام »علی حاتمی«، پل بی نــام حد فاصل 
تقاطع خیابان حافظ و خیابــان آیت الله طالقانی به نام 
»حافظ« و پــل بی نام در تقاطع خیابــان جمهوری و 
حافظ به نام »چهارسو«، بن بست منصور به نام »یحیی 
مافی«، کوچه رهبری به نام »سیمین دانشور« و کوچه 
دوازدهم به نام »علی معلم« نام گذاری شود. هفت ماه از 
تصمیم اعضای شورای شهر تهران می گذرد که گفته 
می شود این نام گذاری جز برای محمدرضا شجریان و 
فروغ فرخزاد، اعمال شده است. قبل از آن هم در اسفند  
ســال۹۶ خیابان نفت به »مصدق« و خیابان جردن به 
»نلسون ماندلا« تغییرنام داد. روند تغییرنام خیابان ها، 
بزرگراه هــا و پارک های تهــران به تیرماه  ســال5۸ 

برمی گردد، زمانی که در هشــتمین جلســه شورای 
نام گذاری شهرداری تهران تصمیم گرفته شد تا هویت 
پایتخت انقلابی بود و اینگونه شد تا بسیاری از خیابان ها 
و معابر، میدان ها و مراکز تفریحی که سال ها با عنوان و 

نام مشخصی شناخته می شد، یک باره تغییرنام دهند. 
ماجرای نام گذاری خیابان هــا و معابر، حالا اما فراتر 
از جلسه های شورای شهر تهران اســت، اهالی که در 
همســایگی این خیابان ها و محلات زندگی می کنند 
و ســال ها با اســم و عنوان مشــخصی منطقه شان را 
می شــناختند و آدرس می دادنــد، از این تغییرنام ها 
چندان رضایتی ندارند. آنها می گویند که در این تغییرنام 
کسی نظرشان را نگرفته است. این موضوعی است که 
عباس عبدی، روزنامه نگار و فعال سیاســی هم، پیش 
از این نسبت به این تغییرنام ها انتقاد کرده و گفته بود 
که این اتفاق، تعرض به حقوق شــهروندی است. ایراد 
اصلی او به شیوه اجرای این نام گذاری هاست که البته 
هزینه های زیادی هم برجای می گذارد. او معتقد است 
که این موضوع باید به مردم سپرده شود و این اقدامات 

برخلاف اصول حق بر شهر است.

در ادامه نام گذاری های جدید معابر تهران، اعضای شورای شهر تصویب کردند

 میدانی به نام »سرخ ها«، بلواری برای »آبی ها« 
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